

研究论文

## 胃和结直肠癌的傅里叶变换红外光谱研究

凌晓锋<sup>1</sup>, 徐怡庄<sup>2</sup>, 王立新<sup>1</sup>, 李维红<sup>2</sup>, 张元福<sup>2</sup>, 杨展澜<sup>2</sup>, 侯纯升<sup>1</sup>, 周孝思<sup>1</sup>, 吴瑾光<sup>2</sup>, 徐智<sup>1</sup>

1. 北京大学第三医院普通外科, 北京 100083;
2. 北京大学化学与分子工程学院, 北京 100871

收稿日期 2006-3-30 修回日期 网络版发布日期 2007-2-28 接受日期

**摘要** 利用傅里叶变换红外光谱仪及带ATR探头的中红外光纤系统测定了手术切除的胃癌、结直肠癌及相应的正常组织共31对标本粘膜面的反射红外光谱. 结果表明, 与正常组织相比, 癌组织的红外光谱发生明显变化: (1) 与脂类相关的谱带2955, 2920, 2870, 2850和1740  $\text{cm}^{-1}$  出现几率明显低于正常组织( $P < 0.001$ ),  $I_{1460}/I_{1400}$  ( $I$ 为峰强度)明显降低( $P < 0.001$ ), 表明癌组织的脂类相对含量降低; (2) 与蛋白质相关谱带N—H和O—H明显红移( $P = 0.025$ ), 表明N—H和O—H的氢键化程度增加, 癌组织的 $I_{3375}/I_{1460}$ ,  $I_{1640}/I_{1460}$ 和 $I_{1550}/I_{1460}$ 明显升高( $P < 0.01$ ), 表明癌组织的蛋白质相对于脂类的含量增加, 癌组织的 $\text{HW}_{1550}/I_{1550}$  ( $\text{HW}$ 为半高宽)明显升高( $P = 0.036$ ),  $\text{HW}_{1550}$ 则明显降低( $P = 0.05$ ), 表明癌组织中蛋白质的二级结构发生显著变化; (3) 与醣类相关谱带中癌组织的 $I_{1160}/I_{1460}$ 降低( $P = 0.002$ ), 结合组织化学染色, 推测可能是癌组织表面的糖蛋白明显减少造成的, 而 $I_{1120}/I_{1460}$ 升高( $P = 0.019$ )则可能是癌组织表面的糖原颗粒增加所致. (4) 与核酸相关谱带中癌组织的P—O的反对称伸缩振动蓝移( $P = 0.033$ ), 表明癌组织中磷酸基团的氢键化程度降低. 研究结果表明, 红外光谱有望成为诊断恶性肿瘤的有力工具.

**关键词** 胃癌 结直肠癌 红外光谱

**分类号** [O657](#) [R730.43](#)

## Investigations on Gastric and Colorectum Cancer by FTIR Spectroscopy

LING Xiao-Feng<sup>1</sup>, XU Yi-Zhuang<sup>2</sup>, WANG Li-Xin<sup>1</sup>, LI Wei-Hong<sup>2</sup>, ZHANG Yuan-Fu<sup>2</sup>, YANG Zhan-Lan<sup>2</sup>, HOU Chun-Sheng<sup>1</sup>, ZHOU Xiao-Si<sup>1</sup>, WU Jin-Guang<sup>2</sup>, XU Zhi<sup>1</sup>

1. Department of General Surgery, Third Hospital of Peking University, Beijing 100083, China;
2. College of Chemistry Molecular Engineering, Peking University, Beijing 100871, China

**Abstract** Thirty-one pairs of FTIR spectra of samples, including gastric and colorectal cancer and the corresponding normal tissues, were collected after surgery. FTIR spectra of cancerous tissue were significantly different from those of normal tissues. (1) Alterations of bands related to lipid: 2955, 2920, 2870, 2850 and 1740  $\text{cm}^{-1}$  appeared less frequently in malignant tissue ( $P < 0.001$ ). The ratio of  $I_{1460}/I_{1400}$  in malignant tissue decreased significantly ( $P < 0.001$ ), indicating that the relative quantity of lipid in malignant tissue decreased significantly. (2) Alterations of bands related to protein: in malignant tissue, the band of N—H and O—H shifted to a lower wave number ( $P = 0.025$ ), suggesting that the degree of hydrogen-bonding of N—H and O—H increased. In malignant tissue, the ratios of  $I_{3375}/I_{1460}$ ,  $I_{1640}/I_{1460}$ ,  $I_{1550}/I_{1460}$  raised ( $P < 0.01$ ), respectively. These changes illustrate that the relative quantity of protein to lipid in malignant tissue increased significantly. The ratio of  $\text{HW}_{1550}/I_{1550}$  increased obviously ( $P = 0.036$ ), wh

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(431KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“胃癌”的 相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

- [凌晓锋](#)
- [徐怡庄](#)
- [王立新](#)
- [李维红](#)
- [张元福](#)
- [杨展澜](#)
- [侯纯升](#)
- [周孝思](#)
- [吴瑾光](#)
- [徐智](#)

the  $HW_{1550}$  decreased significantly ( $P=0.05$ ), compared with those of normal tissue. We can conclude that the secondary structure of protein in malignant tissue changed. (3) Alterations of bands related to carbohydrate: in malignant tissue, the ratio of  $I_{1160}/I_{1460}$  reduced ( $P=0.002$ ). It might be due to the lessening of glycoprotein on the surface of malignant tissue, reversely, the ratio of  $I_{1120}/I_{1460}$  raised ( $P=0.019$ ). The possible reason was that the glucogen grains on the surface of the malignant tissue increased. (4) Alterations of band related to nucleic acid: in normal tissue, the peak of PO antisymmetric vibration was at  $(1241.61 \pm 6.15) \text{ cm}^{-1}$ . In malignant tissue, the band shifted toward a higher wave number ( $P=0.033$ ) due to the decreased hydrogen-bonding of PO. FTIR spectroscopy could be a powerful tool for cancer diagnosis.

**Key words** [Gastric cancer](#) [Colorectal cancer](#) [FTIR](#)

DOI:

---

通讯作者 徐智 [xuzhi123456@sohu.com](mailto:xuzhi123456@sohu.com)